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ІНФАРМАЦЫЙНА-КУЛЬТУРНАЯ ГАЗЕТА БЕШАНКОВІЦКАГА РАЁНА

БЕССАРОМНАСЦЬ, 

330 мільярдаў на Кобрынскія Дажынкі

ГОРкАя пАМяЦЬ

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Якраз у дзесятую гадавіну знікнення 
Віктара Ганчара і Анатоля Красоўскага 
кіраўнік Беларусі дзяліўся з літоўскімі 
карэспандэнтамі сваімі поглядамі на 
жыццё-быццё. Той, каго падазраюць 
у дачыненні да знікнення гэтых люд-
зей, у прывычнай нахрапістай манеры 
“наязджаў” на журналістаў і, стараю-
чыся быць “шчырым”, паказваў сваю 
звычайную дасведчанасць ва ўсіх пы-
таннях. 

Ён так засвоіў гэту ролю, што нават 
меў нахабства запытаца ў журналістаў, 
ці ведаюць тыя, што галоўным правам 
чалавека з’яўляецца права на жыц-
цё. Тое права, якога 10 гадоў таму быў 
пазбаўлены яго былы найбліжэйшы ся-
бар і паплечнік, чалавек, які прывёў яго 
да ўлады. Гэта --  Віктар Ганчар. Праўда, 
праз нейкія паўгода ён разачараваўся 
ў сваім лідэры і нават рыхтаваў таму 
імпічмент, за што і паплаціўся жыццём. 
Літоўскі госць пра тое не сказаў. Як і 
ніколі не напамінаў, што ён неаднара-
зова бываў у доме Віктара, цалаваў рукі 
яго маці, але тое адбывалася яшчэ да 

знікнення палітыка. Пасля знікнення 
В.Ганчара 16 верасня 1999 года нага 
Прэзідэнта больш не пераступала паро-
га  дома былога сябра. А блізкія Віктара 
так і не дачакаліся слоў спачування, ні 
прэзідэнцкіх, ні сяброўскіх.

Затое ў Літве мы ў чарговы раз пачулі, 
што ўсе правы чалавека ў Беларусі свя-
та захоўваюцца. (У гэты дзень у цэнтры 
Менску быў гвалтоўна разагнаты пікет, 
які напамінаў пра зніклых людзей, а 
пікетчыкі кінуты ў “варанкі”, а потым па-
караныя штрафамі.)

Госць не баяўся журналістаў. Ён ведаў, 
што прэс-канферэнцыя -- гэта не допыт 
у Гаазе, і любы ягоны адказ прымуць. А 
таму вельмі стараўся быць дасціпным, 
выступаў упэўнена, нават часам зрываў 
апладысменты. Але, адказваючы на не-
прыемныя пытанні, моцна раздражаўся 
і адкрыта хлусіў. Так, на запыт, чаму 
ён так баіцца дэбатаў на тэлебачанні, 
ён адказаў, што тых дэбатаў у нас 
праводзіцца даволі. (Мусіць, ён меў на 
ўвазе свае дэбаты з Сідорскім.)   

На твары літоўскага госця ўвесь 

час была нязграбная маска, якая пад-
час звальвалася. І тады журналісты 
станавіліся сведкамі чарговых 
“перлаў”, незвычайных для палітыка 
эўрапейскага рангу. Думаю, яны з жа-
хам даведаліся, што іхні госць жадаў бы 
мець яшчэ больш інфармацыі аб кож-
ным грамадзяніне сваёй краіны. (У тае 
краіне, дзе і так усё схвачана поўным 
таталітарным кантролем.) 

Бессаромнае змешванне фактаў і 
ўпэўнены падмен чорнага белым, вы-
пячванне сваёй незаменнасці, сва-
ёй месіянскай ролі ў “выратаванні 
Беларусі” не давала мне ніводнай 
магчымасці пашкадаваць яго ці хаця 
б праявіць да яго любыя станоўчыя 
пачуцці. 

Г.Станкевіч.

P.S. Асабіста я задаў бы яму толькі адно 
пытанне: “Як часта Вы, кіраўнік Беларусі, 
прамаўляеце, ці даеце інтэрв’ю на ты-
тульнай мове сваёй краіны?”

Кожны дзень устаю
І сябе зноў і зноў я пытаю:
А ці так я жыву, 
А ці ўсё разумею як сьлед?
Кожны дзень прызнаюся ў любові
Табе, родны краю.
Толькі вораг жадае,
Каб ты і аглух, і асьлеп.

У вады і ў травы, 
І ў братоў нашых меншых вучуся, 
Як павінны мы жыць,  
Каб ня несьці ў сьвет гора-бяду.
А яе -- акіян   
На гаротнай маёй Беларусі.
Тут і птушкі ў гаях
Невясёлыя песьні вядуць.

Не на месцы душа --
Засыхае бяз слоў сакавітых,
І пакутуе сэрца --
Нібы на чужыне жывеш!
І цьвіком у грудзях боль хацін,
Што крыж-накрыж забіты,
І ня выйсьці з праклятага кола 
Ніяк, хоць зарэж…

Толькі сонца, што ўсходзіць, 
Мне дорыць іскрынку надзеі,
А пякельная думка
Нутро неадступна грызе:
Як нам край зьберагчы, 
Засланіць ад таго ліхадзея,
Што ня хоча заўважыць упарта:
“А хто там ідзе?”?

Г.Станкевіч.
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Думкі

Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	

кожны	 нумар	 газеты	
«Крывінка»	 паведаміце	
рэдакцыі	аб	гэтым	–	зрабіце	
бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	«Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	 чытачоў	 выдан-
ня.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.

•	 Калі	 парушаны	
вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Неяк ціха, без урачыстасцей, амаль 
што сарамліва, афіцыйны Менск адзначыў 
70-годдзе “вызвалення Заходняй Беларусі 
ад польскай буржуазіі і памешчыкаў”. Яно 
і зразумела, колькі можна дурыць гала-
ву народу тым “вызваленнем”?  Пад тымі 
памешчыкамі і буржуазіяй беларусы хоць 
не мёрлі з галадухі, як гэта было скрозь у 
калгасным СССР. 

Але тут размова пра іншае. 17-га верас-
ня 1939-га года у Эўропе ўва ўсю бушава-
ла другая ўсясветная вайна. Яна пачалася 
1-га верасня нападам фашысцкай Нямеч-
чыны на Незалежную Польшчу. Польшча 
чакала дапамогі, а замест гэтага атрыма-
ла другі фронт з усходу: здрадніцкі ўдар у 
спіну – адкрыццё ваенных дзеянняў з боку 
СССР. Гэта было не што іншае, як уступлен-
не ў другую сусветную вайну саюзніка 

Гітлера, камуністычнага СССР. Менавіта 
тады, а не 22-га чэрвеня 1941-га года, як 
гэта мы ведаем з школьных падручнікаў, 
СССР распачаў вайну. І не ахвярай, як гэта 
падаюць гэта ўсе падручнікі, а агрэсарам. 

Паміж Польшчай і СССР існавала мірная 
дамова, якая, аднак, не перашкодзіла ве-
раломнаму нападу. Факт застаецца фак-
там: Польшча ў 1939-м была бесцыры-
монна знішчана, падзелена паміж двума 
драпежнікамі – фашысцкай Нямеччынай і 
бальшавіцкім Саюзам. І сёння тое растап-
танне незалежнай краіны лукашэнкаўскія 
ідэолагі выдаюць за нейкую дабрачын-
насць: маўляў, пры гэтым жа ўз’яднаўся 
беларускі народ!

Для гістарычнага аб’яднання частак 
народа ў адно цэлае ёсць іншыя, больш 
цывілізаваныя шляхі. Яны не прадуглед-

жваюць ужывання ваенннай сілы. Тым 
больш, чаго варта тое ўз’яднанне, калі 
дзеля яго трэба кагосьці раз’ядноўваць ці 
наогул знішчаць. 

Знішчэнне Польшчы драпежнікамі 
было ўрачыста адзначана. У Брэсце, які 
захапілі немцы, быў праведзены сумесны 
парад драпежнікаў, пасля чаго горад быў 
перададзены пад савецкую акупацыю. 
Так што гераічная Брэсцкая крэпасць 
абаранялася ад немцаў двойчы: у верасні 
1939-га і чэрвені 1941-га года. 

Нашу памяць трэба свята берагчы. 
Але не тую, перакручаную па жаданню 
ідэалагічных службаў, а сапраўдную, якою 
б горкай яна не была.   

Г.Станкевіч.

або суб’ектыўныя заметкі ад выступлення лідэра адной 
эўрапейскай краіны

Для шараговага рай-
цэнтра, у якім трэба навесці 
элементарны парадак, гэта 
сума даволі значная і не 
толькі па беларускіх мерках. 
Гэта ж больш за 100 мільёнаў 
даляраў на 50-тысячны го-
рад. Хаця, калі ўлічыць, 
што толькі дарог трэба за-
асфальтаваць не адзін дзе-
сятак кіляметраў, то нічога 
вялікага ў ёй няма. Ці дойдзе 
нават справа да тых, перыфе-
рычных дарог, якія ніколі не 
бачылі цвёрдага пакрыцця 
– невядома. Бо мода сучас-
най улады – прыхарошванне 
цэнтральных вуліц і фасадаў 
будынкаў, так званы касме-
тычны рамонт. А касметыка, 
як вядома, змываецца вельмі 

хутка. Тых 220 мільярдаў, 
што былі выдаткаваны ў 
2006-м годзе на Бабруйск, 
не хапіла, каб ліквідаваць 
бруд і калдобіны менавіта на 
перыферыі. Так што ўладзе 
не трэба было б кідацца бу-
даваць дарагія аквапаркі, 
або пераасфальтоўваць ужо 
заасфальтаванае, пакуль не 
ліквідавана апошняя ямка 
на самай задрыпанай вуліцы. 
Але ж зноў-такі, гэта думка 
шараговага грамадзяніна. А 
ўсе чыноўнікі чамусьці дума-
юць так, як думае іх галоўны. 

Але нават пры іх склад-
зе думак нам вядома, што 
119 райцэнтраў рэспублікі 
прывядуць у больш-менш 
прыстойны выгляд толькі 

праз 119 гадоў. А таму было 
б слушна, каб штогод да Да-
жынак прыводзілі ў парадак 
не адзін райцэнтр на ўсю 
рэспубліку, а адзін на кож-
ную вобласць. Вось тады 
б нашым Бешанковічам не 
прыйшлося чакаць 50 – 100 
гадоў, а яшчэ пры жыцці мы 
б змаглі пабачыць нейкія пе-
рамены: асфальт на вуліцы 
Энергетыкаў і брукаванку 
на ходніках па Хараборкіна. 
Толькі не факт, што сродкі 
на тыя шэсць райцэнтраў 
знойдуцца. Бо вельмі ўжо 
высокія апетыты і зарплаты ў 
чыноўнікаў, а ўрэзаць іх хоць 
на палову – значыць прай-
граць чарговыя выбары.   

Г.Мікалаеў.
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КІРМАШ І КАЛЯ ЯГО

Наколькі мы сталі сёння жыць горш, 
чымся ў савецкія часы, паказваюць про-
стыя падлікі. Прыкладам, вучнёўскі сшытак 
сёння каштуе 250 рублёў, а тады каштаваў 
2 капейкі. То бок кошт адной капейкі сён-
ня складае 125 рублёў, а аднаго савецкага 
рубля  адпаведна 12 500. Ста савецкім ру-
блям будзе адпавядаць 1 мільён 250 ты-
сяч сённяшніх. Сярэдні ж заробак сёння 
складае менш мільёна, а пры Саветах быў 
некалькі соцен рублёў. 

Зразумела, што мы купляем не толькі 
сшыткі. Але падобныя прапорцыі сёння 
існуюць амаль на кожны тавар. Выключэн-
не складае гарэлка. Тут кошт адной савец-
кай капейкі адпавядае сённяшнім 20-ці 
рублям, а аднаго савецкага рубля – 2-м ты-
сячам сённяшніх беларускіх. Гэта значыць, 

што вартасць вучнёўскага сшытка падняла-
ся ў незалежнай Беларусі ў 6 разоў больш, 
чым вартасць гарэлкі. 

Для чаго ўрад краіны праводзіць свае 
рэформы за кошт дзяцей, а не папаўняе 
бюджэт за кошт алкаголікаў -- невядома. Ці 
то мае месца нейкая недасведчанасць ура-
да, што малаверагодна, ці то праводзіцца 
спецыяльны эксперымент па вынішчэнню 
цэлай нацыі, што злачынна па сутнасці. 

Але факты – рэч упартая. А яны сцвяр-
джаюць, што сёння ў Беларусі большасць 
насельніцтва – жабракі. Ці не таму яно вы-
мушана толькі піць гарэлку і выміраць. Да 
высокай натуральнай смяротнасці дадаец-
ца смяротнасць суіцыдная. Па ёй Беларусь, 
як і па колькасці выпітага – лідэр у свеце. 

М.Васільеў.

У нядзелю 22-га верасня, а потым і ў 
наступныя суботу і нядзелю на плошчы 
каля аўтавакзала праводзіўся раённы 
кірмаш. Трэба адзначыць, што на гэты 
раз ён быў без усялякіх празмернасцей. 
Насельніцтву прапанавалі тое, чаго яно 
не мае, ды й яшчэ па даволі ўмераных 
цэнах. Так, прыкладам, бульбу можна 
было набыць за паўцаны, за 500 рублёў 
за кілаграм. Вядро пшаніцы, якое ў гэты 
дзень на калгасным рынку прадавалі за 
5 000 рублёў, на кірмашы ішло за 3 500. 
Нават свіцінскіх парасят 22-га верасня 
можна было набыць усяго за 50 -60 000 
рублёў. Гэта замест 120 -130 000 на кал-
гасным рынку ў мінулыя выхадныя. 

У наяўнасці -- клопат пра насельніцтва, 
якое забяспечваецца неабходнымі 
прадуктамі па мінімальных цэнах. Але 
калі запытаць вытворцу, чаму ён пра-
дае сваю прадукцыю па такіх нізкіх, 
дэмпінгавых цэнах і ці задаволены ён 

сам тымі цэнамі на кірмашы, то адказ мы 
атрымаем адмоўны. Праўда, ёсць адзін 
момант, звязаны з якасцю бульбы. Бо 
многім тая танная бульба не падабаецца 
сваімі якасцямі. Ну, там нітратамі ці коле-
рам. Ды тое ўжо іншая сур’ёзная і даволі 
складаная размова.

Цяпер жа толькі пра цану. Той цэ-
навы дыктат, які праводзіўся ў жыццё ў 
Савецкай Беларусі і прывёў яе з цягам 
часу да поўнага банкруцтва, застаецца і 
сёння галоўным інструментам кіравання. 
Як тады так і цяпер метад тэлефоннага 
кіраўніцтва калгаснай сістэмай -- адзін з 
самых галоўных. Ні пра які рынак і рынка-
выя цэны ў сённяшняй Беларусі пры такім 
кіраванні не можа быць і размовы. 

А цяпер уявіце сабе, па якіх смешных 
цэнах могуць набываць любую прадук-
цыю тыя, хто так дбае пра спажыўцоў, 
пра нас з вамі. Тыя, хто прадыктаваў 
калгасам сённяшнія нізкія цэны. Дума-

ецца, па вельмі нізкіх цэнах, амаль што 
задарма. Прычым яны, нашы дабрадзеі, 
набываюць для сябе не сыравіну, якая ім 
не патрэбна, не зерне і парасят, а гатовае 
мяса. Атрымоўваючы мільённыя зарпла-

ты і такія “дабаўкі” да яе, сёння можна 
жыць прыпяваючы і абараняць “перавагі” 
гэтай сістэмы на так званых выбарах да 
апошняга.   

Г.Станкевіч.

Sapienti sat 

ЖАБРАкІ

Першай дэкадай верасня 
Старыя Ранчыцы прычакалі 
камбайна. Надвор’е стаяла со-
нечнае, цёплае, і работа спо-
рылася. Але ўжо ў першы дзень 
абмалоту было заўважана, што 
зерне з калосся поўнасцю не 
вымалочваецца. 20-30 адцоткаў 
застаецца ў калоссях. Сяляне 
забілі трывогу. Камбайн з’ехаў, 
каб назаўтра вярнуцца і пра-
цягваць працу на сотках. Але 
чысцей малаціць ён не стаў. Па-
ранейшаму нявымалачанае зер-
не заставалася амаль у кожным 
коласе. І хаця сяляне плацілі за 

абмалот да 3 000 рублёў за со-
тку, вялізныя страты працягвалі 
мець месца. Але ад абмалоту 
ніхто не адмовіўся – невядома 
яшчэ, ці дадуць другі камбайн, 
калі гэты паставяць. Усім яшчэ 
ў памяці пазамінулы год, калі 
камбайн на сялянскія палеткі 
прыйшоў толькі ў другой пало-
ве кастрычніка. 

Падобныя гісторыі на сяле 
нярэдкія. Сам па сабе калгас 
ніколі не гарантуе высокай 
якасці працы. Тым больш на-
прыканцы ўборкі, калі боль-
шасць камбайнаў патрабуе 

Дзякуй за …шкоду 

Без вады – ні туды, ні сюды. Мы не думаем 
пра гэта выслоўе, калі адкручваем кран, каб 
набраць ваду. Гэта, калі вада добрая. А вось 
жыхары райцэнтра, думаецца, успамінаюць 
тую народную мудрасць значна часцей. Хочаш 
сапсаваць сабе настрой – адкруці кран. А так 
як цягам дня за яго мы хапаемся неаднойчы, 
то й настрой маем адпаведны. 

Нягледзячы на пэўную работу па паляп-
шэнню якасці пітной вады, якая праводзілася 
ў Бешанковічах цягам апошніх гадоў, піць 
ваду з крана нельга і сёння. Як і нельга нічога 
на ёй гатаваць. Бо і сёння, у верасні 2009-га 
года, пітная вада ў горадзе дрэнна пахне і 
ўтрымлівае шмат пабочных прымесей. Адзін 
мой знаёмы паказваў мне фільтр, які ён зняў 
на ўваходзе ў сваю пральную машыну. Фільтр 
быў ушчэнт забіты, амаль запрасаваны нейкім 
валоссем, якое ўтрымлівае наша вадаправод-
ная вада. 

Апошнім часам ваду пачалі хлараваць, з-за 
чаго яна набыла рэзка выяўлены пах хлоркі. 
Цяпер ёй непрыемна нават мыцца. 

Як палепшыць ваду ў Бешанковічах карэн-
ным чынам? Калі б мы выбіралі мясцовую 
ўладу самі, то індыкатарам прыгоднасці той 
выбранай улады стала б воднае пытанне. 
Змагла б улада яго вырашыць – трымалася б 
і далей, а калі не змагла б, то, выбачайце, калі 
ласка, саступіце месца тым, хто вырашыць 
пытанне. У нашым выпадку мы маем уладу 
вечную, бо яна не дае аніякае справаздачы 
насельніцтву. Сёння мы так і не ведаем, куды 
падзеліся мільярды падаткаплацельнікаў, вы-
даткаваныя на станцыю абязжалезьвання, і 
чаму тая станцыя не працуе. А таму, ці палеп-
шыцца стан вады ў Бешанковічах у бліжэйшы 
час, можна ўгадаць з 100- адцоткавай даклад-
насцю з першага разу. 

Л.паўлава.

Я маю добрыя адносіны 
з нашым аддзелам культуры. 
Адсюль мяне запрашаюць на 
розныя раённыя і абласныя 
мерапрыемствы. Тут працуе 
шмат маіх сяброў. Я ведаю 
шмат пра іх жыццё і твор-
часць. З свайго асабістага 
вопыту я ведаю таксама, 
наколькі трэба цаніць спакой 
творчага чалавека, каб тое 
натхненне, якое з’яўляецца 
вельмі капрызнай штукай, 
нікуды не ўцякло. 

А цяпер пра тое, што ад-
бываецца ў нашым аддзе-
ле культуры. Прайшло ўжо 
больш года, як тут склалася 
нездаровая абстаноўка. Усе 
ведаюць прычыны, якімі яна 
была выклікана. Нават у рай-
выканкаме здагадваюцца, што 
патрэбны рашучыя неадклад-

ныя дзеянні, каб змяніць стан 
справаў. Але для гэтага па-
трэбна прыняць аксіёму, што 
праблема існуе. Вось тут мы 
і натыкаемся на камень спа-
тыкнення. Бо людзям далёкім 
ад культуры здаецца, што як у 
нас ёсць, так і павінна быць. 
Але ж творчасць не церпіць 
дылетантызму, тым больш не-
нармальна, калі дылетанты 
пачынаюць браць верх. 

У культуру нельга 
пераносіць метады, якія 
з’яўляюцца прымальнымі для 
сельскай гаспадаркі ці наогул 
любой вытворчасці. Нават 
павышаць голас тут дазва-
ляецца толькі на сцэне, у час 
выступлення, калі тое праду-
гледжана сцэнарам. Сфера 
культуры – гэта не тое месца, 
дзе можна даводзіць пла-

ны і заданні. Бо як толькі тое 
будзе зроблена, творчасць 
адразу знікае. Яно не церпіць 
фельдфебельскіх падыходаў, 
нахрапістых дзеянняў. Яму па-
трэбна толькі адно – свабода. 

Ад таго, што праблема 
замоўчвецца, прайграюць 
усе. А найгорш тое, што ў 
сітуацыі церпяць найбольш 
таленавітыя. Якія не ўмеюць 
шырока адкрываць рот і 
рваць глотку. Яны проста 
замаўкаюць. 

“Крывінка” шчыра надзе-
ецца, што напісанага дастат-
кова, каб на праблему была 
звернута самая пільная ўвага 
з боку ўлады, і, галоўнае, зро-
блены правільныя вывады.    

Г.Станкевіч.

Журавінавыя слёзы
Сорамна прызнацца, 

але за сваё жыццё я ніколі 
не збіраў журавіны. Гэ-
тым каштоўным прадуктам 
мяне заўсёды забяспечвала 
жонка. Мая роля звычай-
на зводзілася да “адвязі- 
падвязі”. Жонка ж збірае 
штогод каля дзесяці вёдзер 
гэтага прадукта. Не, не на 
продаж. Журавіны  -- бяс-
цэнныя, і тыя 2 500 руб за 1 
кілаграм, па якіх іх прымае 
“нарыхтоўка”, ці тыя 10 -- 15 
000, па якіх журавіны мож-
на прадаць на калгасным 
рынку – поўная насмешка з 
нарыхтоўшчыка. 

Дык вось, у адзін 
з вераснёўскіх дней я 
вырашыў даведацца, ці 
сапраўды журавіны павінны 
каштаваць так танна, як гэта 
мае месца ў нашым жыцці. 
Зборы былі нядоўгімі: гу-
мавыя боты, заплечнік, вя-
дро, луста хлеба і – у шлях. 
Да Асаўца мы даехалі хвілін 
за 20. Кіламетры за 2 за вё-
скай машына спынілася 
– далей толькі пёхам. Во-

пытны праваднік вывеў нас 
на даволі натаптаную ўжо з 
пачатку верасня сцяжынку, 
і наш  ланцужок з чатырох 
чалавек хутка знік у высо-
кай траве. Праз які кіламетр 
сцяжынка вырасла ў гразкую 
разбітую шырокую сцежку, 
амаль дарогу. Яе тарфяны 
травяністы покрыў быў спрэс 
разбіты чалавечымі нагамі 
да такой ступені, што ісці 
было даволі цяжка. І гэта пры 
тым, што апошні дождж быў 
з тыдзень таму. Яшчэ праз 
які кіламетр мы выйшлі на 
ўзбалотак. Але каб патрапіць 
на добрыя журавіны, мы ішлі 
яшчэ з добры кіламетр па 
залітай вадой сцяжыне між 
купін і чэзлага рэдкалесся. 

Урэшце журавін стала 
столькі, што іх можна было 
збіраць. Работа гэта пры-
вычная для сялянскіх рук, 
а таму праз пару гадзін я 
адрапартаваў жонцы аб 
першым паўнюткім вя-
дры. А потым яшчэ і яшчэ. 
Мае захапленні прыро-
дай і светлым сонечным 

вераснёўскім дзяньком былі 
неперадаваемымі. Узнёс-
лы настрой захаваўся аж 
да таго часу, пакуль мы не 
накіраваліся ў дарогу назад. 
Мой паўнюткі заплечнік з ча-
тырма вёдрамі журавін спа-
чатку здаваўся няцяжкім. Але 
на зваротным шляху яго вага 
ўсё прыбывала і прыбывала, 
а я ўсё больш упэўніваўся, 
што прадаваць журавіны па 
нашай смешнай цане я не 
буду ніколі. 

Дарога назад заняла 40 
хвілін несупыннага руху. 
Спыніцца вельмі хацелася, 
але я ведаў, што пасля адпа-
чынку заплечнік стане яшчэ 
цяжэйшым, а таму я ішоў і 
ішоў. І не зайздросціў тым, 
хто штотыдзень прадае гэтыя 
горкія слёзы на рынку. Як не 
зайздросціў і тым, хто штогод 
купляе тыя слёзы, збіваючы іх 
цану да мінімуму. Думаю, яны 
так і не ведаюць сапраўднага 
кошту чалавечай працы.   

Г.Станкевіч.

ВАдА І ЎЛАдА

З адкрыццём абноўленага аўтавакзала ў 
Бешанковічах узнікла і новая праблема. Яна 
звязана з прыбіральняй, якая раней была на 
вуліцы, а цяпер знаходзіцца ў памяшканні 
аўтавакзала. 

Наведванне прыбіральні стала платным. І, 
каб трапіць туды, спачатку трэба стаць у чар-
гу да касы і аб’явіць касірцы ўслых: “Мне білет 
у туалет”. Ужо само гэта аб’яўленне ўслых 
для многіх інтэлігентных людзей робіць на-
ведванне прыбіральні непрымальным. Гэта – 
нібыта даверыць чужому чалавеку інітымную 
справу. Але і з білетам у кішэні патрапіць у 
прыбіральню адразу не атрымаецца, бо яна 
-- на замку, а ключ -- “у цёці Люды”, якую трэба 
яшчэ адшукаць на тэрыторыі.

А цяпер успомнім з асабістага вопыту, што 
патрэба схадзіць у прыбіральню ў людзей 
бывае часам даволі вострай. Тым больш, 
што сярод пасажыраў даволі многа аматараў 
піва, або проста людзей з хранічнымі 
захворваннямі. Такія могуць адразу і не 
разабрацца ў тонкім механізме функцыяна-

вання бешанковіцкай прыбіральні. Карацей 
кажучы, справа пахне вельмі дрэнна. І хаця з 
часу адкрыцця аўтавакзала прайшлі лічаныя 
тыдні, ужо былі выпадкі, калі абарыгены 
служылі гідамі для іншагародніх, якія блукалі 
ў пошуках надворнай прыбіральні.

Што параіць чыноўнікам, якія хочуць мець 
з прыбіральні выгаду. Замест выслоўя “Грошы 
не пахнуць” няхай яны ўспомняць народную 
мудрасць: “Не капай яму іншым”. Зарабляць 
грошы на фізіялагічнай патрэбнасці простага 
люду, а менавіта такі часьцей іншых ездзіць 
грамадскім транспартам, па меншай меры 
непрыгожа. Знайшоў жа раён грошы, каб 
заплаціць за канцэрт Ірыны Афанасьевай па-
трэбныя мільёны. Каб зарабіць такія грошы, 
бешанковіцкая прыбіральня на аўтавакзале 
мусіць працаваць круглы год у тры змены, 
выцягваючы з кашалькоў у людзей апошнія 
капейкі. Можа, варта пашукаць іншыя 
крыніцы, каб папоўніць раённы бюджэт?

Г.Станкевіч.

ПАЦЯРПІ, КУПІ БІЛЕТ!

кІРМАШ У БЕШАНкОВІЧАХ

капітальнага рамонту. Каб 
ліквідаваць тыя страты пры абма-
лоце, трэба выкідваць барабан ці 
мяняць на ім пагнутыя білы, што 
патрабуе майстэрні, запчастак і 
некалькіх дзён напружанай пра-
цы. Сапсавацца ж зноў камбайн 
можна на першым жа ўчастку, 
калі ў барабан можа зноў трапіць 
камень. Але камбайны пасля на-
пружанай працы на калгасных 
палетках ніхто да вясны не ра-
мантуе, і яны пераўтвараюцца 
ў сеялкі. Гаротны селянін, які не 
мае выбару, змушаны прынімаць 
на свае соткі хоць такія машыны, 
плаціць нямалыя грошы за няя-
касную працу і яшчэ дзякаваць 
за тое.   

Г.Мікалаеў.
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ОТЛОЖЕННЫЙ ТРИУМФ
А. Лукашенко не был в Литве с 1998 

года. Больше десяти лет страны не 
обменивались визитами на высшем 
уровне. Для соседних государств 
это достаточно уникальный случай. 
Такое происходит со странами, на-
ходящимися в очень напряженных 
отношениях.

Более неудачного времени для 
приглашения А. Лукашенко в Лит-
ву придумать было трудно. 16 сен-
тября исполнилась 10-я годовщи-
на исчезновения В. Гончара и А. 
Красовско-го. Эта проблема долгие 
годы являлась одним из острых раз-
дражителей в отношениях между 
официальным Минском и ЕС. Одно-
временно на территории Беларуси 
в полном разгаре самые крупные в 
постсоветской истории белорусско-
российские военные учения.

ЕС стремится открывать перед 
А. Лукашенко двери европейских 
столиц скромными дозами. Весной 
состоялась его частная поездка в 
Рим. Визит президента Беларуси 
в Литву не был ни официальным, 
ни даже рабочим. Фактически 
это была поездка на открытие 
белорусско-литовского экономиче-
ского форума и выставки, а попутно 
произошла встреча двух глав госу-
дарств. Никаких реальных практи-
ческих результатов визит не при-
нес. Подписанные соглашения едва 
дотягивают до уровня министров, 
присутствие президента для этого 
не требовалось.

Тем не менее, визит имел боль-
шой символический смысл. Это 
был очередной дипломатический 
прорыв официального Минска и 
персонально А. Лукашенко. Это был 
отложенный триумф, который дол-
жен был состояться еще в мае на 
учредительном саммите програм-
мы ЕС «Восточное партнерство» в 
Праге. Он собирался приехать туда 
победителем, триумфатором, одо-
левшим, взявшим на измор, при-
нудившим капитулировать целую 
Европу, которая много лет не при-
нимала его, ставила условия, вво-
дила санкции, делала грозные за-
явления. И вот теперь ЕС поменял 
свою позицию, он готов иметь дело 
с А. Лукашенко, настойчиво пригла-
шал в программу «Восточное пар-
тнерство». За это время в странах 
Евросоюза поменялось множество 
руководителей, правящих партий. 
А он остался, их всех пережил и 
вышел победителем. Но тогда в 
мае белорусский лидер, видимо не 
без колебаний, наступив на горло 
собственной песне, последовав 
кулуарным советам европейских 
политиков, отказался от поездки в 
чешскую столицу. Ибо могли воз-
никнуть скандалы. А начинать с них 
новый этап отношений с ЕС было 
бы нелогично.

Конечно, визит в Вильнюс не яв-
ляется полноценной компенсаци-
ей майской поездки в Прагу. Там, в 
чешской столице, можно было по-
жать руку президентам и премьер-
министрам едва ли не всех европей-
ских стран, оказаться в объективах 
десятков телекамер, поучаствовать 
в финальной фотосессии. В Вильню-
се же удалось встретиться только с 
руководством Литвы, бизнесмена-
ми. Масштаб триумфа явно не тот.

Но, как известно, нет маленьких 
ролей, бывают маленькие актеры. 
А. Лукашенко себя маленьким акте-
ром не считает, а совсем даже нао-
борот. Он использовал свой визит в 
Литву на 150%. Прежде всего, пре-
зидент Беларуси настойчиво под-
черкивал и в интервью литовским 
СМИ накануне, и в самом Вильнюсе, 
что приехал не просто в соседнюю 
страну, бывшую республику СССР, а 
на территорию ЕС, с санкции Брюс-
селя. Это грело ему душу, возвыша-
ло в собственных глазах, придава-
ло особую значимость на первый 
взгляд обычной поездке к соседу. 
Кроме того, обыватели как в Бела-
руси, так и в Литве должны были 
уяснить, что многолетняя изоляция 
Беларуси от Европы прервана.

Вторая важная мысль, которую 
старательно подчеркивал А. Лука-
шенко накануне и в ходе визита в 

Литву: Европа до сих пор проводи-
ла неправильный курс в отноше-
нии Беларуси, но теперь осознала 
свою ошибку, вернулась к здравому 
смыслу, разумной политике. В ре-
зультате началось потепление меж-
ду Минском и Брюсселем. Белорус-
ский президент отверг условия по 
демократизации внутренней жиз-
ни страны, которые выставляет ЕС: 
«Мы ни перед кем прогибаться не 
будем», «мы не приемлем никакого 
давления». Смысл этих заявлений 
состоит в том, что диалог будет идти 
на условиях Минска, ЕС никуда не 
денется, молчаливо признает бело-
русскую политическую реальность, 
включая четвертый срок президент-
ства А. Лукашенко. Трудно судить, 
что на самом деле происходит на 
переговорах, возможно, президент 
Беларуси идет на определенные 
уступки, но публично он неизменно 
демонстрирует силу.

Все пребывание в Вильнюсе пре-
зидента Беларуси было театром 
одного актера. Он привлек большое 
внимание средств массовой инфор-
мации. Журналисты никого больше 
не замечали, кроме А. Лукашен-
ко, он в этот день 16 сентября был 
главным ньюсмейкером, героем 
телерепортажей, информационно-
политическим центром литовской 
столицы. Когда белорусский лидер 
пришел на открытие белорусско-
литовского экономического фо-
рума, зал встал. То, что в Беларуси 
А. Лукашенко везде приветствуют 
вставанием, давно стало недоброй 
традицией. Но такое же почитание 
человека, которого называют «по-
следним диктатором Европы», в 
свободной, европейской Литве, в 
среде достаточно просвещенной 
публики, стало откровением. А из-
вестный литовский олигарх В. Ро-
манов, выступая на форуме, заявил, 
что предпочитает демократии тот 
политический режим, который су-
ществует в Беларуси. Как говорится, 
шар в лузу, приз в студию.

Это окончательно превратило лег-
кое головокружение в самозабвен-
ное упоение собственным обаяни-
ем и неотразимостью. Как обычно, 
А. Лукашенко пытался навязать дру-
гим странам свои правила и стан-
дарты поведения. Агрессивный, 
менторский тон в общении с жур-
налистами («Вы что, в школе пло-
хо учились?») — это еще полбеды. 
Когда президент Литвы Д. Грибаус-
кайте во время переговоров по-
ставила вопрос, почему Беларусь 
не выдает генерала В. Усхопчика, 
подозреваемого в причастности 
к расстрелу литовских граждан 13 
января 1991 года у вильнюсской 
телебашни, А. Лукашенко, соглас-
но информации агентства BNS, с 
самым невинным видом и искрен-
ним удивлением заявил, что ничего 
не знал об этом деле и даже упре-
кнул: «Почему вы мне раньше не 
говорили?» Такая простоватая кре-
стьянская хитрость, перенесенная 
на уровень межгосударственных 
отношений.

А в общении с литовскими журна-
листами он не только рассказал о 
своих переговорах с Д. Грибаускайте 
в собственной интерпретации, но и 
не скрывал своего пренебрежения 
и высокомерия в отношении Литвы. 
Дескать, что с вами говорить, вы же 
не самостоятельное государство, а 
марионетка ЕС: «Уж не такие вы не-
зависимые, вам же прежде чем что-
то сделать, надо в Брюссель бежать, 
чтобы посоветоваться»; «Мы — су-
веренная, независимая страна, и 
у нас нет таких обязательств, как у 
вас (Литвы — Авт.) перед Европой». 
Видимо, Александру Григорьевичу 
не объяснили в детстве, что в при-
личном обществе не принято, при-
езжая в гости, плохо говорить о 
хозяевах.

Зато независимым белорусским 
журналистам в Вильнюсе было 
полное раздолье. По злой иронии 
судьбы задать своему президенту 
вопрос можно только за границей.

Валерий карбалевич.

Цифры сегодня выглядят неу-
тешительно.

Согласно данным Белстата, на 
1 сентября 2009 года запасы гото-
вой продукции на промышленных 
предприятиях составили 80,2% 
среднемесячного объема произ-
водства, снизившись по сравне-
нию с предыдущими двумя меся-
цами: 88,3% на 1 августа и 94,6% 
на 1 июля. Однако это значительно 
превышает прошлогодний уро-
вень запасов: 50,4% на 1 сентября 
2008 года и 61,1% на 1 января теку-
щего года.

Низкая конкурентоспособ-
ность белорусских товаров объ-
ясняется, в частности, высокой 
ценой, которую белорусские спе-
циалисты объясняют энергозатрат-
ностью производства. По оценкам 
экономистов-аналитиков, в Бела-
руси она в три раза больше, чем 
в Европе. К тому же, как замечает 
независимый экономист Михаил 
Залесский, наша промышленность 
не стремилась адаптироваться к 
новым условиям, не перестрои-
лась на производство товаров но-
вого поколения.

— Мой дед шил хомуты, за 
этими хомутами к нему ездили 
из Варшавы. Но вздумай я сейчас 
продолжить семейную традицию, 
стал бы посмешищем и банкротом. 
Мир изменился. А мы, фигураль-
но выражаясь, продолжаем шить 
хомуты и плести лапти, да еще 
обижаемся, почему Россия их не 
покупает, — говорит Михаил За-
лесский.

Бывший генеральный дирек-
тор концерна «Амкодор» Василий 
Шлындиков считает, что винова-
ты в росте складских запасов не 
директора предприятий, а дей-
ствующая в экономике страны 
командно-административная си-
стема.

В то самое время, когда от ру-
ководителей белорусских пред-
приятий требуют освобождения 
складов любой ценой, не уточняя, 
сколько это и кому будет стоить, 
специалисты видят реальный путь 
выхода из кризиса — это путь в 
Европу.

В чем состоят плюсы сотрудни-
чества с Европой для белорусской 
промышленности, мы обсуждаем с 
Сергеем Навродским, директором 
центра социально-экономических 
исследований CASE Belarus.

—  Комментируя развитие на-
шей промышленности, часто гово-
рят о необходимости привлечения 
инвестиций в белорусскую эконо-
мику. Чем европейские инвести-
ции отличаются от российских?

—  Прямые иностранные ин-
вестиции — это лишь малая часть 
преимуществ, которые Беларусь 
может получить от более глубокой 
интеграции в экономику Европы. 
Прямые инвестиции в первую 
очередь придут в те сферы, где 
сейчас беларусы не справляются 
— розничные сети, логистика, го-
стиничный бизнес и др. Но говоря 
о преимуществах евроинтеграции 
для уже существующих белорус-
ских предприятий, необходимо 
отметить целый ряд, который не 
имеет отношения к прямым инве-
стициям.

Можно выделить три основ-
ных направления, безусловно вы-
годных для развития белорусской 
промышленности.

1.  Увеличение рынка сбыта. По 
правилам свободной торговли нам 
откроется вся Европа. Это — еди-
ное торговое пространство, при 
условии подписания Соглашения 
с Евросоюзом о снижении пошлин 
все значительно упрощается. И мы 

сможем экспортировать на одина-
ковых условиях — и в Польшу, и в 
Бельгию, и в Германию.

2.  Источники финансирования. 
Это могут быть кредиты, а могут — 
прямые финансовые вливания. До-
ступ к ресурсам открывается через 
участие в европейских програм-
мах поддержки. Субсидироваться 
могут различные экологические 
сооружения, очистные, например. 
Не стоит забывать и о инвестициях 
образовательных — это тренинги, 
изучение иностранного языка, по-
вышение квалификации, взаимо-
обмен специалистами. Не стоит 
преуменьшать значение образова-
тельных программ. На сегодняш-
ний день уровень профессиона-
лизма белорусского менеджмента 
предприятий, профессионализма 
управленцев — заботит и руково-
дителей отрасли. Министр сель-
ского хозяйства, в частности, не-
давно заявил: «Нынче не то время, 
что можно спокойно отсидеться 
в директорском кресле. К совре-
менным менеджерам необходимо 
предъявлять высокие требования. 
Сегодня никто из директоров не 
знает иностранного языка, а мы 
говорим о выходе на внешние 
рынки».

Так вот, эти образовательные 
программы для белорусов могут 
быть бесплатными с помощью 
программ финансирования Евро-
союза.

Вот представьте: поехал чело-
век на тренинг в Европу, выучил 
английский, вырос профессио-
нально… По возвращении он и 
опыт может передать коллегам, и 
значительно эффективнее может 
общаться с зарубежными партне-
рами, и деловое предложение 
сформулировать, и факс на ан-
глийском спокойно отправить. То 
есть он решает вопросы — значит, 
работает значительно эффектив-
нее, сокращая расходы руковод-
ства на помощь в этом, других со-
трудников.

Возможны и прямые финансо-
вые вливания в критические для 
страны отрасли промышленности. 
Горнодобывающая отрасль Украи-
ны, к примеру, в 2008 году получи-
ла на развитие 8 миллионов дол-
ларов.

Образно можно объяснить так: 
многие европейские программы 
финансирования дают не рыбу, а 
удочку, которой можно наловить 
много и крупной рыбы. То есть 
обучают механизму, благодаря ко-
торому повысится конкурентоспо-
собность и эффективность сбыта 
продукции.

Кроме того, важно помнить о 
системе сертификации, оборудо-
вании для сертификации, а ведь 
подтверждение соответствия ев-
ропейским стандартам — это вы-
ход на новые рынки сбыта. Это — 
решение проблемы экспорта.

Есть еще один механизм, свя-
занный с экологией: когда сначала 
предприятие за свой счет делает 
что-нибудь хорошее для экологии, 
а получает деньги постфактум. 
То есть по своей инициативе ин-
сталлирует, к примеру, какую-то 
линию, способству-

ющую сохранению экологии. 
Например, какой-нибудь колхоз 
или предприятие по переработке 
ставит себе «биогаз». Свои отбро-
сы сжигает, получает электроэнер-
гию, уменьшает выбросы, может 
продать их через правительство 
другому государству. Все это — 
адаптация к Киотскому протоколу, 
и эта адаптация финансируется Ев-
росоюзом. Например, Россия по-
лучает деньги уже сегодня.

3. Рост конкурентоспособно-
сти наших предприятий. В двух 
словах: все перечисленные выше 
программы финансирования спо-
собствуют росту конкурентоспо-
собности производимой нами 
продукции. За счет использования 
новых технологий мы делаем бо-
лее эффективным не только про-
изводство, но также менеджмент 
и маркетинг на предприятиях. А 
это означает как лучшее качество 
произведенной продукции, так и 
уменьшение себестоимости еди-
ницы продукции. Вот вам и два 
основных фактора роста ее конку-
рентоспособности.

— Россия как инвестор — бо-
лее агрессивный, но менее опыт-
ный по сравнению с Европой?

— В области управления пред-
приятиями, эффективности его 
Россия сталкивается с такими же 
проблемами, что и мы. Их эффек-
тивность по сравнению с Европой 
и Америкой ниже от 40 до 80%. 
Это касается ключевых отраслей 
— промышленности, энергетики, 
транспорта.

У них так же, как у нас, пробле-
ма с кадрами, образованием, со-
ответствием багажа знаний сегод-
няшним реалиям и требованиям.

— И что должна сделать Бе-
ларусь для доступа ко всем этим 
благам?

— Прежде всего, должно быть 
узаконено соглашение о сотруд-
ничестве с Европейским союзом. 
Оно было подписано в 1996 году, 
но не ратифицировано Беларусью, 
заморожено Европейским союзом 
в связи с политическими события-
ми у нас. Как только мы ратифици-
руем соглашение, перейдем на но-
вый уровень взаимодействия с ЕС 
и в течение нескольких лет можем 
подписать соглашение о свобод-
ной торговле с ЕС. На мой взгляд, 
как экономиста и руководителя 
независимого института, это зна-
чительнее, чем даже вступление 
Беларуси в Евросоюз сейчас. Это 
будет выгодно всем — с экономи-
ческой точки зрения. Потому что 
позволит снять все барьеры в об-
ласти торговли.

На данный момент нам очень 
мешает несбалансированность — 
на востоке границ нет, а на западе 
— форпост. Из-за этого — дисба-
ланс между количеством поставок 
в Россию и в Европу.

Перспективы, потенциал рын-
ка сбыта на Востоке и Западе — 
несоизмеримы. В Европе они — в 
разы больше.

ЮЛИя СНЕГ.
Факты
В период между 1991 и 2006 

годами Евросоюз выделил Бела-
руси на развитие 229 миллионов 
евро, 23,6 евро на одного жи-
теля. Это существенно меньше, 
чем для других стран, входящих 
в Европейскую политику добро-
соседства. Например, Грузия 
получила 110 евро на человека, 
Молдова — 73 евро, Украина — 
52 евро.

               * * *

Настораживает, что абсолют-
ное большинство инвестицион-
ных и приватизационных проек-
тов осуществляется с участием 
российской стороны. В первом 
полугодии 2009 года восточные 
соседи вложили в Беларусь 2,1 
млрд долларов прямых инве-
стиций. доля России составила 
аж 86,6 процента! Между тем 
слишком большая доля одной 
страны может оставить опас-
ность для развития другой.

Мировой	финансовый	кризис	обнажил	истинное	положение	вещей	в	белорусской	экономи-
ке,	нагрузив	 склады	и	поставив	перед	чиновниками	ряд	неразрешимых	вопросов.	В	 свою	
очередь	руководители	государства	ставят	вопрос	ребром:	разгрузите	склады	—	и	все.	И	
предоставьте	отчет	в	цифрах.
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МОЛЧУНЫ И ГОВОРУНЫ 
Эти мелкие плакатики — по-

следнее предупреждение чело-
веку, измотанному хроническим 
отсутствием талончиков к нужно-
му специалисту, многочасовым 
сидением в очередях и прочей 
медицинской бюрократией. В об-
щем, нам сказано: сидеть тихо, не 
высовываться, права не качать, а 
то «попадете под статью».

Надо сказать, что большин-
ство людей и сидят, как мыши, 
безоговорочно внимают док-
торам. Есть, правда, «вредные» 
пациенты, которые могут про-
цитировать статью 41 «Права 
пациентов» Закона Республики 
Беларусь «О здравоохранении». 
В ней говорится, например, о 
том, что пациент имеет право на 
«уважительное и гуманное отно-
шение со стороны работников 
здравоохранения». Почему бы 
цитаты из закона не разместить 
рядом с выдержками из кодек-
сов? Невыгодно. Тогда пациенты 
станут грамотными и, предпо-
ложим, захотят воспользоваться 
правом выбора лечащего врача 
или организации здравоохране-
ния.

В соответствии с упомяну-
тым законом пациенты имеют 
право на «получение в доступ-
ной форме информации о со-
стоянии собственного здоровья, 
применяемых методах оказания 
медицинской помощи, а также о 
квалификации лечащего врача, 
других медицинских работников, 
непосредственно участвующих в 
оказании ему медицинской по-
мощи».

Наши врачи, условно говоря, 
делятся на две очень неравные 

по количеству группы: молчуны 
и говоруны. Первые в основном 
относятся к советской школе, 
когда пациент во всем полагался 
на врача. То есть врач установил 
диагноз, назначил лечение. При 
этом не обсуждались какие-то 
иные методы оказания медпомо-
щи, и тем более никто не волно-
вался о качестве жизни пациента 
во время и после лечения. По-

научному такая система называ-
ется патерналисти-ческой. Она 
жива и до сих пор. Причем устра-
ивает как врачей, так и пока еще 
большинство пациентов. «Ой, 
что со мной, не знаю», — жало-
валась женщина, находящаяся 
на лечении в стационаре. «Так 
вы спрашивайте у доктора, пусть 
объясняет, это его обязанность», 
— советовала ей другая. «А что 
спрашивать, я все равно ничего 
не понимаю», — отвечала пер-
вая. В наш век интернета и до-
ступной литературы грех ничего 
не знать о своей болезни (если 

врач сообщил диагноз). Имея 
хоть какое-то представление о 
заболевании, почерпнутое из 
популярной медицинской лите-
ратуры, можно осознанно вести 
диалог с врачом.

Доктор-молчун выполняет 
свои обязанности, а с пациентом 
разговаривает по принципу: упал 
— отжался — встал. Разумеется, 
молчуны работают исключитель-
но в медучреждениях государ-
ственной формы собственности.

Врачи, работающие в част-
ных мед-центрах, просто обя-
заны быть говорунами. Однако 
есть такие специалисты и в гос-
медучреждениях. Как правило, 
это врачи высокой квалифика-
ции и любящие свою работу. 
Они не только в доступной фор-
ме расскажут о болезни, но и о 
возможных методах лечения. У 
пациентов в соответствии с зако-
ном есть право участия в выборе 
методов оказания медицинской 
помощи. Но здесь надо понимать 
следующее: это право ограниче-
но именно возможными метода-
ми. Такая форма взаимоотноше-
ний врача и пациента называется 
партнерской. К сожалению, к ней 
мало готовы сами пациенты. Не-
которые из них возмущаются: 
«Этот врач ничего не знает, он у 
меня спрашивает, как лечить». На 
самом деле врач не спрашивает, 
а предлагает выбрать приемле-
мый метод из нескольких. При 
такой модели взаимоотношений 
предполагается, что пациент бу-
дет иметь хотя бы минимум зна-
ний о человеческом организме 
и готов нести ответственность за 
свое здоровье, а не переклады-

вать ее исключительно на врача.
Это надо знать:
Найдите время или деньги на 

ежегодное обследование.
Если один врач устанавлива-

ет серьезный диагноз, прокон-
сультируйтесь еще как минимум 
с одним специалистом, а лучше 
с двумя. Это касается не только 
диагноза, но и методов лечения.

Врач обязан предоставить 
вам полную информацию о со-
стоянии вашего здоровья, при-
меняемых методах лечения, на-
значаемых лекарствах.

Пациент имеет право на об-
легчение боли, связанной с забо-
леванием и (или) медицинским 
вмешательством.

Для проведения простого 
медицинского вмешательства 
необходимо устное согласие 
пациента, о чем делается соот-
ветствующая отметка в медицин-
ской документации.

Обязательным условием 
проведения сложного медицин-
ского вмешательства является 
наличие письменного согласия 
совершеннолетних пациентов, а 
для несовершеннолетних — их 
родителей.

Пациент имеет право ото-
звать как устное, так и письмен-
ное согласие на медицинское 
вмешательство. Так же он имеет 
право отказаться от предло-
женного лечения, врач обязан 
разъяснить последствия это-
го решения. Отказ от лечения 
оформляется в письменном виде 
и хранится в медицинской доку-
ментации.

 
ОкСАНА яНОВСкАя. 

Сегодня Республиканский клинический 
медицинский центра Управления делами 
президента по праву называется крупней-
шим лечебно-профилактическим учрежде-
нием страны. Даже свой сайт в Интернете 
«белорусская кремлёвка» назвала vip-clinic, 
намекая на то, что здесь не только лечатся 
первые лица государства, но и медицинские 
услуги предлагаются самые современные.

За несколько последних лет (с ноября 2001 
года, когда Александр Лукашенко назначил 
главврачом клиники своего лечащего врача 
Ирину Абельскую и потребовал создать из 
президентской больницы «школу современ-
ной медицины») лечкомиссия получила но-
вое развитие. В клинике сделали евроремонт, 
сюда передали самое современное медицин-
ское оборудование. Больница обросла новы-
ми площадями. Сначала ей было передано 
здание Центра радиационной медицины по 
ул.Красноармейской, потом очередь дошла 
и до 4-й детской поликлиники, прописанной 
на ул.Энгельса, 17. Лечебных корпусов ста-
ло шесть. Но со временем и этих площадей 
оказалось мало. Сегодня на территории Ре-
спубликанского клинического медцентра 
идет строительство двух новых объектов -- 
лечебно-диагностического и операционно-
реанимационного блока со стационаром. До 
того как Александра Лукашенко пообещал 
отдать больницу городу Минску, эти корпуса 
планировалось оснастить медицинским обо-
рудованием третьего поколения. Хотя и се-
годня по оснащению и спектру оказываемой 
специализированной помощи президентская 

больница соответствует мировым стандар-
там. Главное ее преимущество – возможность 
проводить диагностику и лечение буквально 
всех заболеваний в одном месте.

Например, Республиканский клиниче-
ский медицинский центр Управления делами 
стал первым медучрежденим страны, где был 
установлен уникальный, 64-срезовый спи-
ральный рентгеновский компьютерный томо-
граф производства General Electric. Основным 
преимуществом аппарата по сравнению с 
аналогичным оборудованием является высо-
коразрешающее качество изображения при 
минимальных дозах облучения.

Клиника имеет и другое, редкое для бе-
лорусских больниц диагностическое обору-
дование: магнитно-резонансный томограф, 
полностью цифровой рентгеновский аппарат 
фирмы Siemens. Современная диагностиче-
ская аппаратура, которой располагает ме-
дучреждение, может, например, подсчитать 
содержание кальция в стенках коронарных 
артерий, что позволяет судить о работе серд-
ца и предупредить атеросклероз. 

Кабинет УЗИ оснащен пятью аппаратами 
ультразвуковой диагностики, один из кото-
рых экспертного класса. На таких аппаратах 
УЗИ можно исследовать все органы и во всех 
режимах сканирования, провести, скажем, 
уникальное ультразвуковое исследование 
магистральных сосудов головного мозга. 

В прошлом году врачи Республиканско-
го клинического медцентра освоили такие 
высокотехнологичные операции, как эндо-
протезирование тазобедренных суставов и 

пластику дефектов костей черепа. «Местные» 
кардиологи успешно проводят стентиро-
вание коронарных сосудов и имплантацию 
электрокардиостимуляторов. Уже несколько 
лет в клинике выполняются лапароскопи-
ческие операции на желчных путях, печени, 
почках, иные хирургические вмешательства. 
Президентская больница одна из немногих в 
стране, где внедрено такое новое направле-
ние в медицине, как хирургическое лечение 
первичного гипергидроза (повышенной пот-
ливости). Как отмечают сами медики, лечение 
пользуется большим успехом.

В прошлом году лечкомиссия укрепили и 
лучшими медицинскими кадрами страны (не-
смотря на то, что пациентов консультируют 
более 60 докторов наук по разным медицин-
ским специальностям). На базе клиники ста-
ли функционировать 5 кафедр Белорусской 
медицинской академии последипломного 
образования -- терапии, кардиологии и рев-
матологии, неврологии, ультразвуковой диа-
гностики, функциональной диагностики. 

К слову, в больнице созданы прекрасные 
условия для пациентов. Местный стационар, 
например, помимо обычных четырехместных 
палат имеет и одно-, двух- и трехместные па-
латы с кондиционированием воздуха, отдель-
ным санузлом, душем, цветным телевизором, 
холодильником и телефоном.

Даже не верится, что все эти медицинские 
услуги теперь станут бесплатно доступны 
обычным белорусам…

Юрий ЛАЗАРЕВИЧ. 

БОЛЬНИЦА, КОТОРАЯ 
«НЕ НУЖНА» ПРЕЗИДЕНТУ

ЧАСЫ ЛУКАШЕНКО 
ДОРОЖЕ ЧАСОВ 
ОБАМЫ В 52 РАЗА

Александр Лукашенко пообещал отдать Минску «президентскую» клинику. «Нам такая большая больница не нуж-
на», -- заявил глава государства. 

корреспондент «Завтра твоей страны» решил выяснить, какую медицинскую помощь, которая пока доступна бес-
платно только белорусским чиновникам, смогут получить в будущем без денег и рядовые жители Минска. 

Сфотографировать часы белорусско-
го правителя журналисты смогли во вре-
мя его недавнего визита в Литву. На пра-
вой руке Александра Лукашенко надеты 
швейцарские часы Pater Philippe Calatrava 
5120j 

Сфотографировать часы белорусско-
го правителя журналисты смогли во вре-
мя его недавнего визита в Литву. На пра-
вой руке Александра Лукашенко надеты 
швейцарские часы Pater Philippe Calatrava 
5120j, которые стоят почти 17 тысяч дол-
ларов или 11 тысяч евро.

Фотографии часов белорусского 
правителя были опубликованы в блоге 
toxaby.

Как пишет блогер malishevsky, на пра-
вой руке Александра Лукашенко надеты 
швейцарские часы Pater Philippe Calatrava 
5120j, которые стоят почти 17 тысяч дол-
ларов или 11 тысяч евро. Такие же «бюд-
жетные» часы фирмы Pater Philippe у 
премьер-министра России Владимира 
Путина и мэра Москвы Юрия Лужкова.

Два месяца назад блогер drugoi рас-
смотрел часы президента Соединенных 
Штатов Америки Барака Обамы. У Обамы 
часы Jorg Gray 6500 Chronograph (на сай-
те так и указано, что это президентская 
часовая компания) за... 325 долларов. 
Нули не потеряны, нет. По подсчетам сай-
та www.charter97.org, часы президента 
США дешевле часов Лукашенко почти в 
52 раза! 

Большинство	пациентов	безоговорочно	внимают	докторам,	иногда	ничего	не	зная	о	лечении.
	Кому	доводилось	посещать	медицинские	учреждения,	те	наверняка	обратили	внимание:	на	самых	видных	местах	размещены	

выдержки	из	Кодекса	об	административных	правонарушениях	или	из	Уголовного	кодекса,	цитирующие	статьи,	предусматриваю-
щие	наказание	за	оскорбление.

ІДЭОЛАГІ
«Пірог» ідэйны быў салодкі,
Хоць і задужа дарагі:
Ім можна браць любыя сродкі,
Каб людзям «прамываць мазгі».

Яны і бралі іх «па поўнай».
І не мільёнаў нават сто.
А каб зусім было шыкоўна,
З дзесятак набылі аўто...

Абласная газета «Заря» апублікавала 
«План закупак галоўнага ідэалагічнага 
ўпраўлення Брэсцкага аблвыканкама 
на 2009 год». Сума ўражвае: амаль 335 
мільёнаў рублёў! Акрамя рознай драбя-
зы накшталт паперы і канцтавараў, мяр-
куецца набыць 22 кампутары і ажно 11 
аўтамабіляў. А вы кажаце — крызіс...

 


